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^Drugačna Koroška" vabi
vspomm
PAVLU KERNJAKU

tgac
na voBino zborovanje v 
Mtadinski dom v Celovcu

Objava kandidature volilnega 
združenja Drugačna Koroška/ 
Anderes Karnten je med sloven
sko narodno skupnostjo in v soli
darnostnem gibanjem sprožila 
široko in zazveto razpravo.

Kaj pričakujemo od kandidatu
re? Pozivamo zagovornike in 
skeptike, da izrazijo svoje mne
nje.

Na zborovanju v petek, 3.

februarja ob 19.30 uri v Mladin
skem domu v Celovcu bodo uvo
doma spregovorili glavni kandi
dati, Hans Haider, Marjan 
Sturm, Michael Mark in Fric 
Kert. Nato bo sledila razprava.

Za drugačno in solidarno 
Koroško brez ločevanja - str
nimo vse opozicionalne in demo
kratične sile. Pridite na zborova
nje!

sreda, 1. februar 1989,19.30
vetiki javni studio

KOROŠKEGA RAD!A (ORF-THEATER) 
Sponheimer StraBe 13, Celovec

V Sloveniji so zasktMjeninad
položajem zamejskih Slovencev

Mednarodni 
protest proti 
ločevanju

Kako mednarodna stro
kovna javnost ocenjuje av
strijsko ločevalno politiko, 
je bilo že v preteklosti raz
vidno iz številnih protestnih 
pisem in resolucij, ki so 
naslavljali avstrijskim
oblastem z raznih seminarjev 
in mednarodnih zasedanj. 
Tako pismo je prispelo tudi te 
dni, ko so profesorji iz Ber
lina, Berna in Bruslja, ki 
sodelujejo v posebnem delov
nem krožku za „učni jezik 
frančoščina/nemščina - stvar
ni pouk v drugem deželnem 
jeziku" na bernški univerzi, 
ugotovili: „V času, ko se 
Švica prizadeva za integra- 
tivne modele dvojezične 
vzgoje, smo zvedeli, da so 
doslej uspešno tradicijo skup
nega slovensko-nemškega 
pouka na Koroškem odpra
vili". Udeleženi strokovnjaki 
poudarjajo, „da je za jezi
kovne manjšine neobhodno 
potreben pouk v materinem 
jeziku".

Profesorji izražajo tudi 
svojo solidarnost z dr. Petrom 
Gstettnerjem v zvezi s pro
cesom proti heimatdienstu. 
„Zelo nas zanimajo podrob
nosti o tem dogajanju, zaradi 
katerih smo zelo vznemirjeni. 
V primeru potrebe bomo 
podvzeti vse, kar bi izključe
valo nadaljnjo pravno zlo
rabo v tem žalostnem prime
ru."

Predsednik predsedstva 
Socialistične Republike Slo
venije Janez Stanovnik je pre
tekli petek v Ljubljani sprejel 
predstavnike zamejskih Slo
vencev iz Avstrije, Italije in 
Madžarske.

Na tradicionalnem novo
letnem sprejemu, ki so se ga 
udeležili tudi predsednik CK 
ZKS Milan Kučan, predsed
nik slovenske skupščine 
Miran Potrč, predsednik RK 
SZDL Jože Smole ter drugi 
vidni predstavniki Slovenije, 
je Janez Stanovnik z zaskrb-

lenostjo govoril o položaju 
Slovencev v tujini.

Tako je med drugim dejal, 
da je v Avstriji manjšinska 
problematika prepogosto 
orožje v medstrankarskih 
spopadih in da v Sloveniji 
odklanjajo šolsko ločevanje 
na Koroškem. Glede sloven
ske manjšine v Italiji pa je 
dejal, da Italija kljub prizade
vanju in ustavno opredelje
nemu izhodišču še vedno 
sprejela globalni zakon za za
ščito slovenske manjšine. Na 
Madžarskem pa se lahko po

hvalijo le s skromnim napred
kom pri uresničevanju pravic 
slovenske narodnostne skup
nosti.

Predsednik Zveze sloven
skih organizacij na Koroškem 
dipl. inž. Feliks Wieser je v 
svojem govoru dejal, da koro
ški Slovenci sicer imamo glo
balno zaščitno listino, to je 7. 
člen Avstrijske državne po
godbe, da pa teh določil Av
strija ne izpolnjuje. Zato ima
mo koroški Slovenci tudi legi
timno pravico, da se borimo 
za izpolnitev 7. člena ADP in

proti zakonom, ki ogrožajo 
obstoj slovenske manjšine na 
Koroškem kot sta to Zakon o 
narodnostih skupinah in 
zakon o novi šolski ureditvi.

V delegaciji ZSO so bili 
poleg predsednika Wieserja 
še podpredsednik Franc 
Kukoviča ter člana izvršnega 
odbora Janez Wutte-Luc in 
dr. Teodor Domej. Delega
cijo NSKS je vodil predsednik 
dr. Matevž Grilc, sprejema 
pa se je udeležil tudi zvezni 
poslanec zelene-alternative 
Karel Smolle.

PREBERME
2 Delovni posvet 

SPZ

3 Delegacija ZSO 
obiskala Trst

3 Mednarodni 
obzornik

4 Heuteim 
Slovenski vestnik

4 Stanko Sadjak 
razstavlja v 
Šentvidu

5 Spominska 
prireditev Erichu 
Friedu

6 Turizem močno 
upada

7 Kmečke hiše v 
Karavankah

8 Smučanje: začelo 
se je svetovno 
prvenstvo

Uspel ples 
maturantov

Ples maturantov ZG za 
Slovence je tudi letos povsem 
uspel. Poleg zvokov ansam
bla Agro-pop in Fantov treh 
dolin so dobršen delež dopri
nesli dijaki sami. V pozdrav

gostom so zaplesali tradicio
nalno polonezo (slika), še 
bolj pa SQ presenetili o polno
či. Poleg srečolova pa so pri
pravili tudi dražbo dragoce
nih likovnih del. sW<3. Pasteh
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KOMENTAR
dr.
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ODSTOP/
Združena meščanska 

clrlud - kon^erva/lvne s/ran- 
ke o L) podpor; množičnega 
av^/n;Vkega bulvarskega 
;/ska - lakko zabeleži po
poln uspeb. v /eku enega 
meseca je ods/rel/la dva so- 
c/al/sučna s:rankarska sek- 
re/arja M dva podpredsed- 
n:ka soc/alls/lčne s/ranke. 
7b /7 ne A o zados/ovalo; za
vohala je kr/ /a hoče je še 
več; blas/a po popoln/ ob- 
/as/1, A; je n/ma več že sko
raj J ve desede;j/. Zdaj v/d/ 
možnos/, da M jo docela os- 
vo/7.

/Ve da M na /em mes/u 
pre/akal/ solze nad ods/o- 
pon: no/ranjega m/n/s/ra, k/ 
je osebno ukazal pol/c/)sk/ 
napad na varuhe narave v 
Ra/nAarga, k/ je le/o za le- 
/orn aArazova/ z gumijevka
mi /n po//e//.sA/rra ps/ raz
ganja;/ dernon^rranre prod 
opernega plesu, /emu sim
bolu av.sarjj.s/cega meščarfs;- 
va. /Vjegova apna podc/ja 
vendar n/ /e nadzorova/a 
Preaerednerjeva predav
anja, do; .se /ačas sveadd/n.s- 
ko razdarja;a a.sd /n opoz/- 
c/ja - Slovenc/ vemo, da če 
.s7oven,sdega šo/arsdega 
koncer/a n/ mogoče /zves/1 
d rez ade/ežde državne poll- 
c/je -, ne da d/ pre/akal/ 
solze nad ods;opon; par/a- 
memarnega predsednika, d/ 
je do; b/vš/ zananj/ m;n/.s;er 
ovojema do/ega Fr/.seden- 
.sed/agerja pr/ja;e/jsdo sve- 
;ova/, naj .sprejme vojnega 
z/oč/nea Reder/a, dar je 
prav go;ovo hujše do; nje
govo pr//a;e/js;vo do dar/o- 
znega predsedn/da Fluba 
podončno podopan/d ;er 
Fluba 43 - res, za ;ema 
dvema n/ ;reda ža/ova;/. 
Toda gonja opoz/c;je /n 
koal/cl/skega parmerja /er 
;/sda n/ namenjena v prv/ 
vrs;/ do/j ul/ manj odreme- 
njen/m podadom, /emveč v 
prv/ vrd predvsem preo- 
s;anda soc/a/demodra/sde 
/deologl/e /n m/š/jenjn, 
dar se ga je v soc/adsdčn/ 
s/rand/ še odrando. Gonja 
ve/ja //rddčdovema an- 
njaš/s;/čnemn spomen/da 
v srca Dunaja, podalj
šanja Peymanove pogodde 
z Rarg/dea/rom, do/j odpr;/ 
spo/n/ vzgoj/ m/ad/ne, pos- 
dasom avajanja 33-arnega 
de/ovnega /edna - sdra/da 
vsema, dar je //n /ega je ma
lo) os/alo soc/aldemodra/s- 
dega od vsed posdas/d /ado 
Imenovanega „preodra/a".

Rlecda /n Gra/z s/a d/la 
najš/ddejša ada /e ver/ge, d/ 
jo dočejo raz/rga/1 Mock <& 
Go Za/o s/a morala vze/1 
slovo - vseeno do dadšnega 
zaključka do pr/šel pre/sdo- 
valn/ parlamen/arn/ oddor, 
d/ doslej še n/ n;7/ prav zaži
vel.

Do zakl/učne ocene pa je 
pr/šla mednarodna donaš/- 
ja zgodovinarjev, d/ je 
VValdde/ma /zredla poraz
no oceno. A"!jnd /ema s/ola- 
je v dvom/ palač/, č/s/o po 
gesla avs/r/jsdega //ska. do
ga domo ods/rel/1/, o /em 
odločamo sam//

SPZ - Delovni načrt za 1989

/Vužej Mjeser

Slovenska prosvetna 
zveza je tudi letos izvedla 
delovni posvet s člani uprav
nega in nadzornega odbora 
ter predstavniki krajevnih 
slovenskih prosvetnih druš
tev z namenom, da bi spre
jeli delovni načrt za letošnje 
leto.

Vabilu se je odzvalo 
mnogo predstavnikov druš
tev in odbornikov. Dobro
došlico jim je izrekel pred
sednik SPZ Tomaž Ogris, 
nato pa je na kratko 
obrazložil potek dnevnega 
reda. Za boljšo učinkovitost 
dela so se udeleženci 
posveta razdelili v tri 
delovne krožke, in sicer za 
glasbeno, gledališko dejav
nost ter za področje 
izobraževanja, literature in 
umetnosti. Krožki so se 
umaknili v posamezne pro
store gostilne pri Miklavžu 
in v dveurnih razpravah pre
gledali svoje delovno pod
ročje in izdelali predloge za 
načrt dela v letošnjem letu.

Posvet je bil vsekakor 
uspešen. Iz poročil, ki sojih 
plenumu predstavili za glas
beno dejavnost Danica 
Kežar, za gledališko Nužej 
Wieser in za izobraževanje, 
literaturo in umetnost dr.

Helga Mračnikar, je bilo 
razbrati, da so se posamezne 
skupine temeljito ukvarjale 
s svojim delovnim pod
ročjem, kajti predlogi so bili 
stvarni.

O poročilih in predlaga
nih kulturnih akcijah za 
letošnje leto je tekla dis
kusija, v kateri so ude
leženci posveta skupaj pre
tresli predstavljene pred
loge. Diskusijski prispevki 
so bili deloma kritični, ven
dar ne destruktivni, pač pa s 
hotenjem, da bi sprejeli 
načrt, ki ga bo mogoče ure
sničiti. Predsednik Tomaž 
Ogris je ob zaključku raz
prave poudaril, da bo treba 
sprejete sklepe obvezno 
izvršiti. Tako so udeleženci 
sprejeli stvaren delovni pro
gram Slovenske prosvetne 
zveze za letošnje leto. 
Obsegal bo številne prire
ditve na pevskem, dram
skem, umetniškem in zlasti 
na področju izobraževanja. 
Poleg ustaljenih kulturnih 
prireditev, tako centralnih 
kot krajevnih, se bodo 
posvetili novim oblikam 
kulturnega dela zlasti na 
področjih, kjer interes za 
udejstvovanje v slovenski 
kulturi pojenjuje.

Med glavnimi dejav
nostmi bo letos spet večja 
gledališka uprizoritev, osre
dnjih koncert SPZ, redni 
kontakti s kulturnimi usta
novami matičnega naroda in 
društvi Slovencev, ki živijo v 
zamejstvu, in kajpada redni 
kontakti in skupne akcije s 
Krščansko kulturno zvezo. 
Novo v načrtu je razpis za 
literaturo, vključevanje 
video-filmov in drugih 
sodobnih medijev. SPZ bo 
tudi (skupaj z drugimi kul
turnimi forumi) posredo
vala kulturne dosežke, zlasti 
literarne, v drugih zveznih 
avstrijskih dežalah. Skrb bo 
veljala tudi širjenju sloven
skih filmov in video-filmov 
med mladino. V ta namen 
bo SPZ sprožila akcijo za 
sprejemanje slovenskega tv 
sporeda tam, kjer to ni 
mogoče; v interesu Sloven
cev, ki živijo v Celovcu, bo 
apelirala na kabelsko tv dru
žbo, naj omogoči tudi spre
jemanje 2. programa RTV 
Ljubljane, kar bi prišlo prav 
zlasti ljubiteljem športnih 
prenosov.

To so seveda le nekatere 
točke sprejetega načrta. O 
posameznih dejavnostih pa 
bomo sproti poročali.

Prod dodatnim prispevkom
Čeprav sc /c ž;/raj'sk/ obč/nsk/ .sve; že na več sejal: ukvarjal s 

vprašanj/ občinske vode, le zadeve še vedno niso //spel; 
zadovoljivo reši;/. Občan;/z Vinogradov/n Goričnasprotujejo 
oRčin.skenu/ .sklepu, po ka/ere/n naj ki plačali doda/en prispe
vek za vodo iz občinskih vodovodov (Vinograd/, Goriče, 
i?ika/ya vas). Pismene prizive proli predpisanemu doplačilu je 
vložilo že skoraj 30 odjemalcev.

Za kaj gre? Večina odje
malcev, ki so vložili priziv, se 
sklicuje na to, da gre za več 
kot 15 let star projekt o grad
nji občinskega vodovoda, ki 
zajema celotno ozemlje 
občine Žitara vas, sklep o 
obveznem doplačilu pa da ni 
v skladu z obstoječimi predpi
si. Tako gradnjo novega 
vodovada, ki stane več kot 10 
milijonov šilingov in ki zaob- 
sega vse predele, kjer občin
skega vodovoda še ni bilo, ni 
mogoče deklarirati za dovaja
nje vode v enega ali vse obsto
ječe občinske vodovode zara

di občasnega pomanjkanja 
vode. Gre za nov projekt, ki 
naj bi v Žitari vasi dokončno 
rešil vprašanje priključitve na 
pitno vodo.

Doslej so na večini ozemlja 
občine problem pitne vode 
reševale privatne vodovodne 
zadruge, na katere pa se sedaj 
zaradi pomanjkanja vode 
skoraj ni več mogoče priklju
čiti.

Občani se pritožujejo pred
vsem tudi zato, ker so že leta 
1977 plačali obvezen prispe
vek za vodovodni priključek v 
višini preko 10.000 šilingov,

sedaj pa naj bi dodatno pla
čali še skoraj 50 odstotkov 
takratne vsote. S svojimi pri
zivi bodo zagotovo dosegli 
vsaj to, da bo morala občina 
točno razložiti svoje načrte. 
Poleg tega pa se bo tudi raz
jasnilo, kaj bo npr. nadzorna 
oblast (v tem primeru odde
lek za občine pri Koroški 
deželni vladi) storila v zvezi s 
samovoljnim razlaganjem za
konskih določil - kot se to 
pač dogaja v Žitari vasi. 
Odborniki Enotne liste iz 
Žitare vasi so oddelek za 
občine pri deželni vladi že 
zaprosili za ustrezne ukrepe 
oziroma za preverbo, če ne bi 
bilo potrebno sklepe občin
skega sveta v zadevi dodatnih 
priključitvenih prispevkov za 
vodo razveljaviti.

-ma

Vabito
Vabimo vas na spomin

sko proslavo ob 45-letnici 
smrti narodnega heroja 
Matije Verdnika-Tomaža 
in ostalih zverinsko pobi
tih žrtev gestapa. Sveča
nost bo v nedeljo, dne 12. 
februarja, ob 11. uri na 
pokopališču v Svečah.

Svečanost bodo obli
kovali soborci in prijatelji 
z Jesenic. Govoril bo tudi 
dr. Marjan Sturm.

Pozivamo Vas, da se 
proslave udeležite v čim 
večjem številu in s seboj 
pripeljete tudi sorodnike 
in znance.

5 tovariškim pozdravom/
Zveza koroških 

partizanov
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Delegacijo ZSOje na sedežu SKGZ v Trslu spre/e/predsednllr K/avd/) Palčič (na s/llrl /evo).

V bodoče naj bi razmišljali^ 
kako bi okrepiti sodelovanje
Zakon o globalni zaščiti Slo
vencev v Italiji, s katerim ita
lijanska vlada zavlačuje, neiz
polnjen 7. člen ADP in druga 
nerešena vprašanja, ki so 
sorodna Slovencem v Italiji in 
Avstriji, so bila v središču 
pogovorov med ZSO in 
SKGZ v Trstu. S strani ZSO 
so se pogovora udeležili pred
sednik dipl. inž. Feliks Wie- 
ser, tajnik dr. Marjan Sturm, 
član IO Janez Wutte-Luc in 
predsednik SPZ Tomaž 
Ogris. Delegacijo SKGZ je 
vodil njen predsednik Klavdij 
Palčič. Delegaciji sta se sre
čali v okviru povratnega obi
ska.

Predsednik SKGZ Klavdij 
Palčič je uvodoma obrazložil 
trenutni položaj Slovencev v 
Italiji in nakazal problema
tiko v zvezi z zakonom o zaš
čiti Slovencev v Italiji.

Ključna vprašanja politike 
ZSO je opisal dipl. inž. Feliks 
Wieser. Predvsem je uteme
ljil stališče ZSO do manjšin
skega sosveta, štirih točk 
memoranduma, dvojezične
ga šolstva in vloge solidarnos
tnega gibanja, ki se je okre
pilo v boju za skupno dvoje
zično šolo, in nenazadnje tudi 
pomen deželnozborskih voli
tev za Slovence. Feliks Wie- 
ser je zaključil z mislijo, da bo 
treba napeti vse sile za enot
nost koroških Slovencev. V 
zvezi s Slovenskim znanstve
nim inštitutom pa je še enkrat 
pojasnil, da v ZSO nikdar ni 
bilo govora o ukinjanju znan
stvene dejavnosti, temveč da 
sta odbora razpravljala o 
pravni osamosvojitvi.

V nadaljnjem pogovoru so 
navzoči razpravljali o pro
blemu asimilacije, sicer pa je 
Tomaž Ogris izrazil potrebo, 
da hi skupno razmišljali o 
strategiji, saj je imata obe 
organizaciji marsikaj skupne
ga. Prav zato sta tudi obe 
delegaciji izrazili željo po 
pogostejših srečanjih.

Ker so oboji menili, da so 
za tesnejše sodelovanje 
potrebni konkretni predlogi, 
so temu posvetili drugi del 
srečanja. Se prej pa je delega

cija ZSO obiskala Založni
štvo tržaškega tiska in uredni
štvo Primorskega dnevnika.

Člani ZSO so se lahko pre
pričali o sodobnem in stro
kovnem pristopu založniške 
hiše, ki združuje vrsto, za slo
vensko narodno skupnost v 
Italiji tako pomembnih enot. 
To so poleg Primorskega 
dnevnika Agencija Alpe 
Adria, ki italijanski in jugo
slovanski prostor ter prostor 
v skupnosti dežel oskrbuje s 
televizijskimi vestmi in samo
stojnimi oddajami, Novi 
Matajur, ki je odraz življenja 
Slovencev v Benečiji, Reziji 
in Kanalski dolini, štirinajst
dnevnik v italijanščini 6 živ
ljenju in delu Slovencev v Ita
liji, mladinska revija Galeb, 
Jadranski koledar, ki ga 
dopolnjuje zbirka bogatih 
knjig, knjižne izdaje, uvozno- 
izvozni oddelek, oddelek za 
distribucijo tujega tiska, ogla
sni oddelek, proizvodnja tele
vizijskih in filmskih doku

mentarcev in reklamnih spo
ročil, grafi-center za grafično 
oblikovanje in načrtovanje, 
sodobna offset tiskarna ter 
tržaška knjigarna z galerijo.

V smislu povezovanja je 
odgovorni urednik Marko 
Waltritsch predlagal skupno 
prilogo Primorskega dnev
nika in Slovenskega vestnika.

V tem smislu je tekel tudi 
razgovor med predsednikom 
SPZ Tomažem Ogrisem in 
predsednikom Zveze sloven
skih kulturnih društev Acem 
Mermoljo. Bila je izražena 
konkretna želja, da bi mla
dinske organizacije nadalje
vale s seminarji, kakršen je bil 
pred leti v Kanalski dolini.

Če je morda po srečanju res 
še premalo oprijemljivih 
pobud za bodoče skupne 
akcije, pa so vendar bili vsi 
mnenja, da je treba s srečanji 
nadaljevati bolj pogosto kot v 
preteklih letih.

Miha Pasterk

Odgovorni urednik Primorskega dnevnika Marko l/Pa//n/scb 
(na s/iki drugi z desne) /e č/anom ZSO, d/pi. inž. Fe/iksu fVie- 
ser/u, dr. Maganu Sturmu, Janezu l/Puffe/u-kucu in Tomažu 
Ogrisu razkaza/ sodobno ure/ene prostore za/ožniške hiše, ki 
po/eg tržaških oskrbu/e tudi S/ovence v Gorici, Seneči/i, 
Pez/)/ in Kana/ski do/ini. s/.*,. Pa,/.,/,

MiNjarde in prazne trgovine
V .S'ov)crsk<?w /i.skzr zad/ge dni mrgoii/o mdi/arde.* zvezni 

proračun ima več kor .s/o mdi/ard pr/?nu?g'M/a)a, za več kot 
70 mi/i/urd )e več r;/id)ev kor pa tdaga... (preden pa o rent 
.spioi? razmi.fi/amo, /e treba povedati, da v Moskvi se vedno 
drži/o uradni men/n/ni teča), po katerem ye rube/) vreden 
oko/i 7,6 d o/a rja, medtem ko je na črnem trgu pade/ že tako 
nizko, da za do/ar ponujajo po sedem rub/jev).

IZ MOSKVE POROČA 
ANTON RUPNIK

Naj mi bo ob vseh milijar
dah dovoljeno čisto osebno 
in sveže doživetje. Ko sem 
po novem letu taval po 
Ljubljani, nikakor nisem 
mogel verjeti, da je vse tisto, 
kar naše trgovine razkazu
jejo po izložbah, zares tudi 
naprodaj. Ko prideš takole 
iz opustošene Moskve v 
Ljubljano, potrebuješ nekaj 
časa. da preživeš šok.

Po daljšem času sem spet 
zašel v enega največjih 
moskovskih „salonov mebe- 
lji", tokrat gledat, ali ne bi 
kje staknil čisto preprosto 
otroško pisalno mizico. Po 
velikanski trgovini bi se 
mirno lahko vozil z ruskim 
„zaporožcem", saj so neka
tere oddelke sploh ukinili. 
Ponujajo zelo drage romun
ske spalnice in dve, tri kuhi
nje, pa še nekaj oblazinje
nega masivnega pohištva - 
to pa je tudi vse. O pisalni 
mizici seveda ni besede.

Tu postaja vse deficit. 
Zdaj se od zvezne vlade 
navzdol vsi sprašujejo, kam 
neki je izginil pralni prašek. 
Najvišja dama v Kremlju, 
Aleksandra Birjukova, kan
didatka za članico politbi
roja CK KPSZ, zatrjuje, da 
bi ga bilo kar zadosti, če ga 
ne bi ljudje tako brezglavo 
nakupovali na zalogo.

Tako se dogaja kar z vsem 
blagom. Ker nikoli ne veš, 
ali bo jutri še na zalogi, ku
piš za vsak primer dvakrat 
več. Prijatelji, sosedje in 
znanci bodo zelo hvaležni, 
če jim boš lahko ponudil kaj 
iz bogate izbire „deficita".

Sovjetsko vodstvo je na 
zahodu (tudi v Avstriji) na
jelo za desetine milijard 
dolarjev posojil, ki jih po 
besedah Mihaila Gorbačova 
nameravajo v celoti name
niti za hitro posodobitev 
lahke industrije, se pravi za 
izdelovanje blaga široke 
porabe. Vendar preden bo 
ta gigantski sovjetski gospo
darski tanker naredil ustre
zen obrat, bodo lahko zaprli 
že kar vse trgovine, saj 
počasi ne bodo imele več 
česa prodajati.

V vse hujši kritiki kličejo 
na pomoč vse panoge, od 
vojaške industrije do avto
mobilskih tovarn. Očitno pa 
se nikomur prav ne ljubi 
izdelovati blaga za široko 
porabo, dokler je režim cen 
takšen, kot je. Cene sicer 
doživljajo eksplozijo, infla
cija je iz tedna v teden večja, 
vendar Kremelj uradno še

vedno ne upa ugrizniti v naj
bolj kislo jabolko ter se 
odpovedati poceni kruhu, ki 
ga živinorejci pokrmijo na 
milijone ton svinjam, da bi 
na tržnici prodajali meso po 
petkrat višji ceni od državne 
(ta je še po 2 rublja za kilo
gram), v Ameriki pa zato 
kupujejo milijone ton pše
nice za dolarje, ki si jih 
morajo prislužiti s čedalje 
dražjo nafto, za katero pa 
dobivajo na svetovnem trgu 
vse manj dolarjev... Zakleti 
krog, iz katerega pa centra
lizirano plansko gospodar
stvo ne more iziti.

Gorbačovu se na poti Ra
dikalne gospodarske refor
me" zastavlja čedalje več 
čeri.

Nov ZtS bodo 
izvo!i!i marca

BEOGRAD. - Predsed
nik zbora republik in pokra
jin Skupščine SFRJ Abaz 
Kazazi je v sredo na zaseda
nju tega skupščinskega or
gana napovedal, da bo izvo
litev novega zveznega izvr
šnega sveta v jugoslovanski 
skupščini v začetku marca. 
Tedaj naj bi zbor republik in 
pokrajin sprejel tudi šest 
sistemskih zakonov, ki bodo 
zelo pomembni za izvajanje 
gospodarske reforme.

!zhod iz krize 
v Kampučiji

PEKING. - Kitajska in 
vietnamska vlada sta se v 
grobih obrisih zedinili o 
usodi Kampučije. V Pekin
gu se je zvedelo, da bo Viet
nam umaknil vse svoje 
enote iz Kampučije najka
sneje do konca septembra, 
umik pa bo nadzorovala ena 
izmed mednarodnih organi
zacij. Hkrati bodo Kitajci 
zmanjšali vojaško pomoč 
kampučijski protivladni 
koaliciji. Pogajanja se bodo 
nadaljevala čez mesec dni.

Nova katastrofa
DUŠANBE. - Petnajst 

metrov debel zemeljski plaz 
je prejšnji teden po nepre
verjenih podatkih terjal 
okrog 400 žrtev, ko je zasul 
štiri vasi v sovjetski repu
bliki Tadžikistan. Sprožil ga 
je potres z jakostjo 7. stopnje 
po 12-delni Mercallijevi 
lestvici. S tem je SZ že dru
gič v poldrugem mesecu 
zadela potresna katastrofa.



4 3). januar [989 SLOVENSKI VESTNIK

HEUTE
)M

Die Seite 
iurunsere 
deutschsprachigcn 
Leser/innen

S)oweniens Prasident J. Stanovnik besorgt 
um Lage der S!owenen in den Nachbarstaaten

Der Prasident der Repu
blik S)oweniens, Janez Sta
novnik, auBerte aniaBiich des 
Neujahrsempfanges fiir die 
Vertreter der siowenischen 
Minderheiten in Osterreich, 
Itaiien und Ungarn am ver- 
gangenen Freitag in Ljublja
na seine Besorgnis iiber die 
Lage der s!owenischen 
Voiksgrupen in diesen Nach
barstaaten.

Hinsichtiich der Lage der 
Siowenen in Osterreich kriti- 
sierte der Prasident der Re
publik Slowenien das neue

Vergangenen Freitag ver- 
suchte der freiheitliche Spit- 
zenkandidat J. Haider sein 
Gluck als Wahlkampfer in Ei- 
senkappel. Mit wenig Erfolg:

Noch bevor er mit seiner ubli- 
chen Wahlrede loslegen 
konnte, wurde er von kriti- 
schen Ortseinwohnern mit 
den Fragen konfrontiert, die 
den Menschen dieser Region 
am Herzen liegen. Wie will 
jemand, der fiir den 1600 
Hektar groBen Grundbesitz 
im Barental 14 Schilling 
Vermogenssteuer bezahlt, 
die Interessen von Klein- und

Kiirtner Schulgesetz, welches 
eine Trennung der Schtiler 
nach sprachlichen Kriterien 
vorsieht und auch bereits 
praktiziert wird. Kritik tibte 
Stanovnik auch an der Tatsa- 
che, daB Minderheitenfragen 
als Mittel fiir Auseinander- 
setzungen zwischen den Par- 
teien herhalten miiBten.

Zur Lage der Slowenen in 
Itaiien betonte Stanovnik, 
daB diese Lage weiterhin auf 
ein globales Schutzgesetz 
wartet, obwohl die verfass- 
ungsrechtlichen Vorausset-

Bergbauern vertreten und 
den Kampf gegen Privilegien 
fiihren? Wie will einer, fiir 
den die osterreichische Na- 
tion eine „MiBgeburt" ist, 
den Karntner Slowenen Lek- 
tionen erteilen, wer ein guter 
Osterreicher ist und wer 
nicht? Wie kann sich eine 
Partei, die seit zehn Jahren 
gegen die Zellstoffabrik Obir 
kampft, sich als Verteidiger 
der Wirtschaft im Grenzland 
aufspielen? Was sucht je
mand, der die „Mehrheitsbe- 
volkerung" gegen die Min- 
derheit aufstachelt, in Eisen- 
kappel?

zungen dafiir gegeben sind. 
Auch hinsichtiich der slowe- 
nischen Volksgruppe in Un
garn stellte der Republiks- 
prasident von Slowenien nur 
Fortschritte in kleinerem 
AusmaB fest.

Seitens der Karntner Slo- 
wenen nahmen an dem Neu- 
jahrsempfang Abordnungen 
des Zentralverbandes und 
des Rates teil.

EiNLADUNG
Die Bekanntgabe der 

Kandidatur des Wahl- 
biindnisses" Andercs 
Karntcn/Drugačna Ko
roška" hat innerhalbder 
slowenischen Votks- 
gruppc und der Solidari- 
tatsbewgung breite und 
engagierte Diskussio- 
nen ausgelost.

Beftirworter und 
Skeptikcr sind aufgefor- 
dert, ihte Meinung zum 
Ausdruck zu bringen, 
und an der Diskussions- 
veranstaltung am Frei
tag, 3. Februar 1989, um 
19.3(1 Uhr im „M)adins- 
ki Dum", Mikschaiiee 
4, Kiagenfurt teiizuneh- 
men.

Erfoigioser Wahikampfer 
Jorg Haider in Eisenkappe!

Zentratverband 
in Triest/Trst

Das Gesetz zum globalen 
Schutz der Minderheiten in 
Itaiien, das die italienische 
Regierung hinauszogert, der 
Artikel 7. des Osterreichi- 
schen Staatsvertrages, sowie 
eine Reihe weiterer ungelo- 
ster Minderheitenprobleme 
in Itaiien und Osterreich 
standen im Mitteipunkt der 
Gesprache aniaBiich des Be- 
suches einer Delegation des 
Zentralverbandes sloweni- 
scher Organisationen unter 
Fiihrung von Dipl.-Ing. Fe
liks Wieser bei der kulturel- 
len und vvirtschaftlichen Ver- 
tretung SKGZ der Slowenen 
in Itaiien in Triest.

Einleitend erorterte der 
Vorsitzende des Verbandes 
SKGZ, Klavdij Palčič, die ak- 
tuelle Lage der Slowenen Ita- 
liens. Seitens des Zentralver
bandes slowenischer Organi
sationen informierte Dipl.- 
Ing. Feliks Wieser tiber die 
Haltung des Zentralverban
des zur Frage der Volksgrup- 
penbeirate, des Memoran- 
dums, die aktuelle Situation 
nach der Einffihrung des 
Trennungsgesetzes an den 
Schulen sowie die Bedeutung 
der bevorstehenden Land- 
tagswahlen fiir die Karntner 
Slowenen.

In der Delegation des Zen
tralverbandes waren weiters 
Dr. Marjan Sturm, Janez 
Wutte-Luc und der Vorsit
zende des Kulturverbandes 
Tomaž Ogris vertreten.

-A.

Unterrichtssprache Franzosisch/Deutsch

nalen Expertlnnen unter anderem die sprachpolitischen Entwicklungen in Europa 
und Kanada erortert und dabei festgestellt, dass die outtersprachliche Erzie 
^ung^bei^Minderheiten ein auch vom Europaparlament bestatigtes demokratisches

Dr. Monika Nehr, Lehrbeauftragte an der Prelen 
Universitat Berlin/Leiterin des Schulversuchs 
zweisprachiger Alphabetisierung tiirkischer Kinder 
Prof.Or. Peter Nelde, Leiter des Centre de 
recherches multlčuTturales in Bruxe!!es

beau?tragter am Deutschen Seminar der Universitat Bern 
Prof.Dr. Monica Heller, Ontario Institute for Studies 
in Education/Instftut d'etudes pšdagogiaues de 
I'Ontario

\ t

^ lfi<. i

Auch d/eses Schre/ben namhafter Fach/eute a us Ber//d, Bern 
und Brusse/ hestaf/gt, da/3 europa ive/f der Gedanke der 
g/e/chherecht/gten /ntegrat/on, des infere/hn/schen Lernens 
und der frda/fung der naf/ona/en und sprach/zchen M/nder- 
he/fen verankerf/sf. /n Kam/en gehen d/e L/hren Zro/zdem an- 
ders, auch tvenn /n der EG-Frage e/fr/g d/sku/zer/ und von e/- 
nem A/pen-Adha-Baum ohne Grenz- und Sprachharueren 
gesprochen w/rd...

Prof. J. Gregorc 75-!etnik
Vsak,ki pozna zgodovino 

povojne slovenske zborov
ske glasbe (in ne samo te), 
ve, da je z njo tesno pove
zano tudi ime prof. Jožeta 
Gregorca, ki je ta mesec 
obhajal svoj 75. življenjski 
jubilej.

Prof. Jože Gregorc je vse 
življenje posvetil glasbi. Po 
končanem študiju je deloval 
kot glasbeni pedagog, nje
gova ljubezen pa je veljala 
dirigiranju. Vodil je razne 
orkestre, vendar je postal 
znan zlasti kot zborovodja 
pevskega zbora Slava Kla
vora v Mariboru. Vodstvo 
tega zbora je prevzel ob nje
govi ustanovitvi leta 1955 in 
ga vodil celih 22 let. Pod nje
govim vodstvom je zbor 
postal eden izmed najboljših 
vokalnih ansamblov v Slo
veniji. Z njim je osvajal naj
višja priznanja doma in na 
mednarodnih tekmovanjih. 
Tako je z zborom gostoval v

vseh večjih evropskih kul
turnih centrih. Jože Gregorc 
je vodil tudi znana učiteljska 
pevska zbora Emil Adamič 
in Slavko Osterc in tudi ta 
pripeljal do visokega pev
skega nivoja.

Prof. Jože Gregorc pa je 
znan tudi med našimi pevci. 
V povojnih letih je skupaj z 
Radovanom Gobcem, Ego
nom Kunejem, Petrom 
Liparjem in drugimi glasbe
niki redno prihajal na pev
ske seminarje Slovenske 
prosvetne zveze in tako pri
speval tudi k uspešnemu 
razvoju zborovskega petja 
pri nas na Koroškem. Zdaj 
je upokojen in živi na Ptuju. 
Želimo mu, da bi bil zdrav in 
da bi s ponosom zrl na 
dosežke svojega umetni
škega ustvarjanja, za kar je 
prejel mnogo odličij, med 
drugimi tudi najvišje - Gal
lusovo plaketo.

Stanko Sadjak razstavlja
V petek so v rotovški in Leom Hermannom, kar 

galeriji (Rathausgalerie) v je brez dvoma lepo prizna- 
Sentvidu ob Glini odprli nje za našega umetnika- 
likovno razstavo petih koro- samouka, 
ških likovnih umetnikov,
med katere je vključen tudi Razstavo, ki jo prireja 
naš rojak Stanko Sadjak. kulturni urad mesta Šen- 
Razstavlja skupaj s Francem tvid, so povezali z literarnim 
Bergerjem, Dietrom Kala- branjem koroškega pisatelja 
nom, Robertom Primigom Guntherja Haberleja.

Srce in oko -
Prešernova družba v 

Ljubljani, ki je znana kot 
zelo uspešna založnica 
poljudne in leposlovne lita- 
rature, je izdajala zelo raz
širjeno revijo Obzornik. 
Izhajal je mesečno v nakladi 
nekaj tisoč izvodov.

V zadnjem času so Obzor
nik preimenovali v Srce in 
oko s podnaslovom Obzor
nik Prešernove družbe. O 
tej spremembi in seveda 
tudi o vsebinski preureditvi 
revije so se pogovarjali že 
nekaj let, zdaj pa so jo tudi 
dejansko izvedli. Glavni in 
odgovorni urednik je postal

nova revija
Janez Kajzer, v uredniškem 
odboru pa so Aleksander 
Čolnik, Lojze Kovačič, 
Mojca Drčar-Murko, Tone 
Partljič in drugi.

Revija bo prinašala 
izvirne slovenske in preve
dene literarne prispevke, 
razne zanimivosti o Slo
vencih doma in na tujem, 
rubriki Pogled v preteklost 
in Pogled v prihodnost ter 
rubriko o knjigah in knjižnih 
uspešnicah. V prvi številki, 
ki je pravkar izšla, so s svo
jimi prispevki zajeti Anton 
Trstenjak, France Vurnik, 
Pavle Zidar, Branko Reisp 
in drugi.

M/kscha//ee 4, 9020 Ce/ovec
brezplačno izposoja knj/ge /n rev/je /d ima svoje prostore v M / a- 
dinskem c/omu vCe/ovcu.

Knjižnica pos/uje ob ponedeljkih in torkih od /0. do /3. ure 
ob sredah, četrtkih in petkih pa od 8. do /6. ure

Fantastični romani
ADAMS Douglas: Restavracija ob koncu Vesolja:
obstaja teorija, po kateri bo Vesolje v primeru, da bi kdo odkril, čemu 
služi in zakaj sploh je. pri priči izginilo, nadomestilo pa ga bo nekaj še 
bolj čudnega in nerazumljivega. - Ljubljana: Tehniška založba Slove
nije, 1988. -175 str. - (Knjižna zbirka Spektrum)

ADAMS Douglas: Stoparski vodnik po Gaiaksiji:
nekakšna elektronska knjiga, v kateri zveš vse o vsem, kar te zanima. 
- Ljubljana : Tehniška založba Slovenije, 1988. - 151 str. - (Knjižna 
zbirka Spektrum)

ADAMS Douglas: Vodovnikova vesina je ena izmed tistih redkih 
knjig, ki vedno znova navdušujejo bralce fantastike in pravljičnosti, da 
se preselijo v svet kuncev in ga gledajo z njihovimi očmi in doživljajo 
njihove strahove in upanja... - Ljubljana : Mladinska knijga, 1987. - 
448 str. — (Zbirka Odisej)

CLARKE Arthur Ch.: Konec otroštva:
pred resnično katastrofo obvarujejo človeštvo Gospodarji, neznana 
bitja iz vesolja, ki zasežejo Zemljo še prej, preden bi se lahko človeštvo 
samo uničilo. - Murska Sobota: Pomurska založba. - 260 str.

DREIFUSS Kurt: Onstran vesolja:
poskusnemu pilotu Timothyju Jonesu odpovedo naprave, iztrga se iz 
zemeljske težnosti in po čudnem naključju pristane na neznanem 
ozemlju, na daljnem planetu onstran vesolja .. - Murska Sobota 
Pomurska založba. - 234 str.
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Gosf/e - pisa/e//i, ki so sode/ova/i na spominskem večeru Ericha Friec/a.

Množičen poklon Etichu Friedu
Če na splošno velja, da za 

poezijo ni veliko zanimanja, 
da je to stvar malega kroga 
ljudi, to vsekakor ne drži, če 
gre za ime Ericha Frieda. Že 
za časa svojih živih dni je 
Fried na svoja branja vedno 
znova privabil številne poslu
šalce. Ta odnos do njegove 
poezije tudi sedaj, ko ga ni 
več med nami, ni popustil.

Na petkovem večeru v 
celovškem Domu umetnikov, 
ki sta ga v spomin na Ericha 
Frieda organizirala Grazer 
Autorenversammlung in 
Društvo slovenskih pisateljev 
v Avstriji, smo zopet doživeli 
masovno udeležbo, s katero 
se je - pretežno mlada pu
blika - poklonila temu veli
kemu tvorcu besede upora, 
borcu za pravice ponižanih in 
neustrašnemu kritiku pod
pihovalcev vojn, ter odloč
nemu protagonistu vseh 
zatiranih narodov in manjšin 
ter posameznikov, ki se upi
rajo proti vsakršni diktaturi in 
kršenju človekovih pravic.

Erich Fried je torej živ 
kljub neštetim poskusom, da 
bi utišali njegovo besedo in 
zmanjšali njeno umetniško

moč, je sredi med nami. 
Umetniki, ki so z branjem 
Friedovih in svojih besedil 
sodelovali na večeru, so s tem 
izrazili svoje spoštovanje do 
pokojnega umetnika, a ne le 
to, s svojim sodelovanjem so 
se istovetili z njegovo idejo 
humanosti in odločnostjo za 
javno opozarjanje na napake 
oblasti. Kot interpreti pesmi 
in proze so sodelovali Heino 
Fischer, Tony Dekan, Dieter

Beino Fischer

Kaufmann ter Bruno Strobl s 
svojimi solisti in orkestrom. 
Janko Messner in Edith 
Darnhofer sta brala besedila, 
posvečena Erichu Friedu. 
Nadalje so bili med nastopa
jočimi še Gosta Maier, 
Gustav Januš, Engelbert 
Obernosterer, Ingram Har- 
tinger, Gert Jonke, Andrej 
Kokot, Arthur Burz in drugi. 
Na video posnetku smo slišali 
tudi Ericha Frieda, ki je s 
svojo preudarno človeško 
toplino osvajal srca občudo
valcev. Na večeru so prebrali 
tudi nekatere odlomke iz 
člankov, napisanih ob njegovi 
smrti.

Čeprav je bil spored dolg, 
je do zadnjega trenutka osvo
jil pozornost občinstva. Bil je 
vsebinsko globok in umet
niško premišljen, kot celota 
je izražal spoštovanje in 
poklon velikemu umetniku, 
ki si je kljub trnovi poti pribo
ril častno mesto v sodobni 
avstrijski in evropski litera
turi. To mesto mu bo ostalo 
tudi v bodoče. In čim bolj se 
bodo dnevi njegove smrti 
oddaljevali, tem bolj bo 
svetla njegova vizija ljubezni 
do sočloveka in s tem bolj 
humane in pravične družbe.

KULTURNO PISMO !Z SLOVENIJE
Mariborski prodor knjige

V zadnjih mesecih je bila 
knjiga svojevrsten simbol 
Maribora. Kot simbol se je 
pojavila v času, ko je Univer
zitetna knjižnica dobila novo 
sodobno, z računalniki 
opremljeno zgradbo, in ko je 
bilo treba stotisoče knjig pre
seliti iz tesne stare knjižnične 
stavbe. Selitev je terjala pose
ben načrt, ki je s svojo natan
čnostjo omogočal čim krajši 
premor v delovanju knjižni
ce. Po natančno izdelanem 
načrtuje bila selitev hitro 
opravljena in je v primerjavi s 
takimi dejanji v Evropi dose
gla tudi neke vrste rekord. Da 
je bila knjiga od lanske jeseni 
dalje v ospredju zanimanja v 
Mariboru, seje potrdilo tudi z

organiziranjem tako imeno
vane žive verige, ki so jo 
sestavljali ljudje, in ko je 
knjiga na kilometer dolgi poti 
potovala iz rok v roke od 
stare do nove knjižnice.

Univerzitetna knjižnica že 
nekaj mesecev deluje v novih 
prostorih, zanimanje za knji
ge pa je veliko, saj se je izpo
soja zvišala za nekaj krepkih 
odstotkov. Opazujemo torej 
nenavaden prodor knjige v 
Mariboru, katerega pa je 
prejšnji teden okrepila Can
karjeva založba, ki je v stavbi 
Univerzitetne knjižnice ure
dila (trenutno) najsodob
nejšo knjigarno v Sloveniji, ki 
bo poleg leposlovnega proda
jala tudi znanstveni tisk, s tem

pa bo knjižna ponudba kom
pletna: v isti stavbi si bo 
mogoče literaturo sposojati in 
kupovati.

Dragocenost nove knjigar
ne, ki bo hkrati tudi kulturni 
center, v katerem bodo pred
vsem literarna srečanja, kon
certi in druge s knjigo pove
zane prireditve, je predstavi 
ništvo angleške založbe 
Oxford University Press. 
Cankarjeva založba tesno 
sodeluje z omenjeno založni
ško hišo in je tudi njen pred
stavnik za Jugoslavijo, tako 
da se je prek nove knjigarne 
zdaj tudi univerzitetni Mari
bor povezal s svetom.

Nova odredba za vse odpadke
CELOVEC. - Od L 

januarja letošnjega leta 
velja nova odredba za 
odpadke. Ta določa odvaža
nje in uporabo odpadkov za 
vso Koroško, hkrati pa vse
buje tudi navodila, kako se 
sme uničiti večje količine. 
Ob tem je zanimiva npr. tudi 
ugotovitev, da po tej novi 
deželni odredbi ne bodo 
odstranjevali le odpadke, ki 
se naberejo v gospodinj
stvih, temveč tudi industrij
ske odpadke, v kolikor ne 
gre za „nevarne ali strupene 
snovi". Nova so tudi dolo
čila o ravnanju s problemati
čnimi snovmi kot so stare 
baterije ali zdravila. Te 
bodo po vsej deželi zbirali 
na poseben način.

401.675 jih 
iahko voii

CELOVEC.-Pri koroš
kih deželnozborskih volit
vah 12. marca 1989 bo o 
novem sestavu deželnega 
zbora smelo odločati točno 
401.675 Korošcev in Koro
šic. Po spolu je 188.768 moš
kih ter 212.907 žensk.

Za ureditev odlagališča 
odpadkov v Homberku pri 
Tinjah predstavniki dežele 
še vedno upajo, da bo nekaj 
denarja prispeval eko-fond z 
Dunaja. Sicer pa bodo raz
liko in primanjkljaj zagoto
vo, kot se to dogaja v vseh 
podobnih primerih, skušali 
pokriti z dražjimi prispevki, 
ki jih bodo morala plačevati 
gospodinjstva v vsem okra
ju.

Zavarujte se 
pred klopi!

CELOVEC. - Od 16. 
januarja pa vse do 31. maja 
se lahko na vseh koroških 
zdravstvenih uradih cepite 
proti klopom. Zdravniki 
pozivajo prebivalce, da se te 
možnosti poslužijo in tako 
tudi sami sebe obvarujejo 
pred možno infekcijsko 
boleznijo meningitisom, ki 
jo prenašajo klopi. Za cep
ljenje plačate 180 šilingov. 
Zdravstveni uradi vam tudi 
izstavijo potrdilo, da ste bili 
cepljeni, ki ga predložite 
bolniški blagajni, in dobite 
povrnjenih 50 šilingov.

Dr. MaximiZ/an Schinf/, predstojnik tvprafnepa odde/ka 
/n podpredsednik že/ezniške direkcije v Be//aku, je s kon
cem /eta odše/ v pokoj. OP s/o veso je skupaj s 
predsednikom že/ezniške direkcije v Be/jaku dr. Rudo/fom 
Reispom (v sredin/) spregovori/ dr. 14/a/fer Riener f/evo), ki 
ga Po nas/edi/ v oPeP funkcijah.

Je odločitev za Ploče že sprejeta?
CELOVEC. -Še vedno 

ni dokončno odločena 
usoda predora na Pločah. 
Sicer je tudi finančni mini
ster Ferdinand Lacina na 
svojem obisku na Koroškem 
dejal, da se bo zvezna vlada 
držala dogovora in prispe
vala 360 milijonov šilingov, 
toda zunanji minister Mock 
se z italijanskimi vladnimi 
kolegi na bilateralni ravni še 
ni mogel dogovoriti niti za 
začetek gradbenih del. V 
Avstriji se za gradnjo priza-

5-dnevni teden
CELOVEC. - Deželni 

statistični urad sporoča, da 
na 95% vseh koroških šol 
velja petdnevni delovni 
teden. V šolskem letu 1982/ 
83 jih je bilo zajetih šele 77 
odstotkov.

devajo predvsem večji pod
jetniki, ki želijo hitrejšo 
povezavo z jugozahodno 
Evropo, na Koroškem pa se 
razna turistična podjetja 
bojijo, da se bo z zgraditvijo 
ceste zmanjšalo predvsem 
število italijanskih gostov.

Prve priprave 
na ,,Gi)st 89"

CELOVEC. - Prireditelji 
lanskoletnega gastronom
skega sejma „Gost" so bili 
zelo zadovoljni. Letošnjega 
napovedujejo v času od 11. 
do 16. marca, načrtujejo 
poudariti živilstvo, priredili 
pa bodo tudi ..Avstrijski vin- 
ski-sejem". Za otvoritev pa 
si želijo govor ministra Gra
fa, kar jim je menda že zago
tovil.
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Močan upad 
turizma na 
Koroškem!

Slika desno, ki jo je v Sel- 
čah posnel naš sodelavec 
Vinko Wieser, v bistvu ne 
ustreza letošnji zimi. Po vsej 
Koroški se hotelirji pa tudi 
lastniki manjših penzionov 
pritožujejo, da je število turi
stov zaradi pomanjkanja 
snega hudo upadlo. Statistika 
že ugotavlja, da na Koroškem 
v tem času beležimo le 30 
odstotkov lanskega števila 
turistov.

Kljub temu pa presenečajo 
nekatere vesti, da v malošte
vilnih krajih, kjer vlečnice ali 
sedežnice delujejo, koristijo 
možnosti za smučanje pred
vsem Jugoslovani (le od kod 
jim denar, ko pa tako tarnajo 
o hudih življenjskih razme
rah!) in Italijani. Seveda so v 
tako slabi smučarski sezoni v 
težavah tudi lastniki žičnic in 
vlečnic, ki stojijo prazne. 
Tem je deželna vlada zdaj že 
obljubila deželno podporo.

Zanjo pa bodo zagotovo 
morali zaprositi tudi podjet
niki ob tromeji. Upravljalec 
sedežnice v Selčah za Podklo- 
štrom je namreč dejal, da je 
pri njih letos za 80 % manj lju
di, sedežnico pa uporabljajo 
kvečjemu planinci za izlete v 
gore. V Selčah pa ta čas 
deluje samo kratka vlečnica, 
ki jo sicer uporabljajo v bistvu 
le za smučarske tečaje. Tako 
tudi ob tromeji ljudje bolj 
kolesarijo, smučanje pa gle
dajo na televiziji ob prenosih 
s tekmovanj.

Pestre aktivnosti na Dunaju
Pretekli teden so slovenske 

organizacije in inštitucije po
skrbele za nekaj dogodkov na 
Dunaju. V petek je članom 
Dunajskega krožka predaval 
dr. Georg Runde), urednik 
lista Europa Ethnica. Isti dan 
je Založba Drava na posebni 
tiskovni konferenci predstavila 
knjigo Janka Messnerja in 
Hansa Staudacherja Nikaragva 
moja ljubljena. Na predstavitvi 
je spregovorila tudi državna 
sekretarka za ženska vprašanja 
Johana Dohnal. Da poprej (v 
četrtek) so bili v dunajskem 
Klubu slovenskih študentov in 
študentk v gosteh predstavniki 
slovenskega (koroškega) 
gospodarstva (Rudi Kropiu- 
nik, Avguštin Malle, Slavko 
Einspieler, Joža Habernik in 
Kotnik). Prireditev, ki je bila 
očitno pripravljena izven klub
skega programa, med študenti 
ni imela posebno velikega 
odziva, saj je prišlo samo nekaj 
klubašev (povečini študentov 
ekonomskih smeri). Morda je 
temu kriv tudi 'image' sloven
skega gospodarstva? Vendar o 
tem ni bilo izrečenih toliko kri
tičnih besed, kot pa je bilo s 
strani referentov slišati (gospo- 
darsko-politično pogojene) 
samohvale in pozitivne propa
gande za gospodarske struk
ture Slovencev na Koroškem in 
v Sloveniji.

Iz debate je bilo čutiti neza
dovoljstvo študentov s pogoji 
za počitniško prakso pri neka
terih teh strukturah, (prenizek 
zaslužek, premalo možnosti 
spoznavanja raznih oddelkov v 
podjetjih) ter nezadovoljstvo 
gospodarstvenikov nad
pomanjkanjem kvalificiranih 
novih gospodarskih kadrov 
med slovenskimi študenti ter 
skepso le-teh do slovenskih 
gospodarskih struktur na 
Koroškem. Stem v zvezi je bilo 
tudi nekaj kritičnih pripomb 
glede malomarnega dela in 
angažiranosti kluba samega - 
referenti so med drugim kritizi
rali neurejenost prostorov, 
slabo kurjavo in pomanjkljivo 
osvetljavo. Nezadovoljstvo 
zaradi omenjenih pomanjklji
vosti in nakazanih problemov 
je brez dvoma upravičeno. 
Kajpada bi bilo lepo, če bi 'go
spodarstvo' samo poleg kons
truktivne kritike tudi kaj več 
prispevalo, kajti - takšna je 
objektivna ocena odbornikov 
KSŠŠ/D - katastrofalna finan
čna situacija kluba dandanes 
ne omogoča več niti polprofe
sionalnega pristopa k organiza
cijskemu delu, s finančno situa
cijo pogojena frustracija pa 
seveda negativno vpliva na 
motivacijo članstva...

Dan navrh. na običajnem 
petkovem večeru kluba, je bil

odziv članstva večji - prišlo je 
nad 40 klubašev. O politič
nem, družbenem in gospodar
skem razvoju v Sloveniji in 
Jugoslaviji po procesu pred 
vojaškim sodiščem proti Janši, 
Tasiču, Zavrlu in Boršt- 
nerju lani poleti v Ljubljani je 
navzočim namreč predaval 
Igor Bavčar, predsednik slo
venskega Odbora- za varstvo 
človekovih pravic. Poleg pote
ka, ozadij in posledic ljubljan
skega procesa je navzoče infor
miral o najnovejših dogodkih: 
o ustanovitvi Slovenske 
demokratične zveze ter od 
delu uradne komisije, ki razi
skuje okoliščine in ozadja 
sojenja četverici. Komisija je 
med drugim ugotovila, da 
obstoj tajnega vojaškega 
dokumenta, ki je bil povod za 
sojenje, ni v skladu z jugoslo
vanskimi ustavnimi določili.

Hkrati pa komisija tudi razi
skuje, kakšnega značaja so 
bili stiki tajne policije z glav
nim urednikom Mladine 
(tajni vojaški dokument je bil 
posredovan trem urednikom 
lista, za kar je vedel tudi 
glavni urednik). Bavčar je 
mnenja, da ugotovitve komi
sije procesa ne bodo samo 
prikazale v novi luči, ampak 
da bodo morda celo izhodišče 
za novo obravnavo zadeve.

Dunajska KVSE iz 
drugega zornega kota

Konferenca o varnosti in 
sodelovanju v Evropi 
(KVSE), ki je bila pretekli 
teden zaključena na Dunaju, 
je prav gotovo marsikaj pri
spevala k povrnitvi v zadnjem 
času nizkega ugleda Avstrije 
v mednarodni javnosti. Afera 
Waldheim, politični škandali 
ter hajke proti antifašističnim 
in zgodovinsko-kritičnim 
projektom (npr. proti umet
niku Alfredu Hrdlički in nje
govemu spomeniku ali proti 
naprednemu šefu Burgteatra 
Christianu Peymannu) - vse 
to je bilo kajpada usodno. 
Avstrijski zvezni kancler in 
njegov zunanji minister se 
rokujeta z vodilnimi politič
nimi osebnostmi sveta, Dunaj 
je spet prizorišče političnega 
razvoja k spravi, mednarod
nemu sodelovanju in mir
nemu sožitju.

Konferenca ja dejansko 
mnogo prispevala k popušča
nju predvsem vojaških in 
političnih napetosti med 
posameznimi državami in 
bloki. Prav tako je bila na 
sporedu obravnava humanih 
človeških odnosov in člove
kovih pravic. Kdor bo kdaj 
prelistal zaključni dokument, 
bo videl, da so v njem našle 
svoje mesto direktive, ki jih 
sicer poznamo iz politične 
propagande tako imenovanih 
zahodnih demokracij napram 
državam vzhodnega bloka. 
Prav tako tudi direktive, ki jih 
že dolgo terja (zahodna in 
zaradi multinacionalnih 
medijskih gigantov dominan
tna) informacijska družba 
(npr. svobodni sprejem sate- 
listke tv ipd.). Vzhodne 
socialistične države se prila
gajo sledeč svojemu novemu 
razvoju politične demokrati
zacije in ekonomskega reor
ganizirala in odpiranja. Kaj
pada pa so zahodni mediji 
pravočasno našli grešna

kozla, ki sta se kar sama 
ponujala - Češkoslovaško in 
Romunijo. Tako smo lahko 
podpis zaključnega doku
menta doživljali predvsem v 
kontekstu z nesoglašanjem 
svetovne javnosti s tema 
dvema državama in z njunim 
pojmovanjem človekovih 
pravic. Klanju črncev po neki 
'naključni' socialni vstaji v 
ameriškem Miamiju isti 
mediji niso posvetili podobne 
pozornosti. Kaj šele, da bi ob 
tej priložnosti posvetili neko
liko pozornosti mirovnemu 
gibanju, ki se je že leta trudilo 
za doseg istih ciljev, za katere 
gre tudi pri KVSE. Tudi o 
stvarnem položaju narodnih 
manjšin v Evropi ni bilo slišati 
besede. Jasno je, da je ta 
stvarnost - lahko bi recimo 
izpostavili prav našo koroško 
z narodnostno ločevalnim 
šolskim zakonom - prav 
gotovo v nasprotju z besedo 
in duhom KVSE. V tem smi
slu naj bi tudi na manjšinske 
zastopnike - in tu kajpada 
tudi na gospoda slovenskega 
poslanca v dunajskem parla
mentu - naslovili vprašanje, 
zakaj ob takih dogajanjih spi
jo. Ali ne sledijo? Samo pri
mer: stotine novinarjev z
vsega sveta zaman čaka na 
svoj medijski spektakel. Vse 
mirno. Dunajski dnevnik 
objavi na svoji naslovnici 
sliko protestirajočega posa
meznika s transparentom. 
Kaj res nihče nima kaj pove
dati, recimo na pravem 
mestu? Koga naj potem čudi, 
da mediji iz sicer nadvse pozi
tivne zadeve, kot je to KVSE, 
mirne duše lahko napravijo 
svoj enodimenzionalni
pogled na stvarnost? In koga 
naposled čudi, da Avstrija 
lahko popravlja svoj ugled na 
račun našega/vašega molča
nja...?

Igor SchcHander

-Spot/ajc /)r*.s*cr///o .smo preje// .s prožajo za o/tjavo. /?//o je 
že razmnoženo /n poac/tor/ razr/e/jeno /to/ /romčm pro
ze,s/ pro// o<r///Ztovanja, /t/ jo je or/ oM/ne /Je/ja/t preje/ 
av/or Fr/zz ,S7//e.

Andere, Verweich!ichte und 
selbstzerstorerische Krafte in un- 
serem Volk miBbrauchten das 
..Gedenkjahr" 1938/1988 um un- 
ser gesundes Votksempfinden zu 
untergrahen.

..Novemberprogrom" statt 
Reichskristallnacht war die Paro
le. Nicht so in Villach. GOTT- 
SE1DANK! Villach blickt nach 
vorne und verleiht Dir lieber Ka- 
merad den Kulturpreis. Ein muti- 
ger und notwendiger Schritt in ei- 
ner Zeit, in der die Bedeutung 
des Begriffs „Rasse" so umstrit- 
ten ist. Wir durfen uns nicht aus- 
einanderdividieren lassen.

Seien wir doch ehrlich:
# Es geht auf die Dauer nicht 
mehr, daB die eine Halfte der 
Menschheit arbeitet und produ- 
ziert, damit sie die andere, hun- 
gernde Bevolkerungshalfte der 
Erde durchfuttert.
W Schwarze hahen nun einmal 
etn gestortes Verhiiltnis zu tcch- 
nischen Dingen.
W Sie sind ganz einfach nicht in

der Lage, voli verantwortlich an 
die Stelle weiBer Ingenieure und 
Fachleute zu treten.
# Und es erhebt sich ja wirklich 
die Frage. waruni es weder den 
Schwarzafrikanern noch den Rot- 
hautern jemals eingefallen ist, zu 
merken, daB die Erde rund ist 
und entdeekt und besiedelt wer- 
den kann. Nein, das taten aus- 
schlieBlich wir Europaer.

Es freut uns auch, daB unser 
geehrter Herr Bundesprasident 
a.D. unser lieber Oberkomman- 
dierender Dr. Rudolf Kirchschhi- 
ger Deine, in infamer Weise in 
jiingster Zeit angegriffene Ehe 
verteidigt. Er hat recht, wenn er 
nach einer neuerlichen Gesanit- 
schau Deiner 14 oder 21 Biicher 
Deine personliche Wahrhaftig- 
keit und ehrliche Faktenfin- 
dungsarheit hervorheht.

Mit kamcradschaftlichcm GruB 
Mag. Dr. Hchnu! Stockhanuncr.

Obcrrat. Lcutnant der 
Rcserve i. R. 

(f. d. Kiirntner Kultursverk 
europaischen Geistes und den 

Europiiischen Ahsvehrkampfer- 
hund)
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Že razdava Av/zečAce A/.fc v 
Ac/r/A;, A:/ s/a /o v /a/MA/e/n /era 
pr/prata/a To/te Cevc /a /gaac 
PrtfMoztč, /e zhaJJa pozor- 
no.sT javao.sa. 7eJa/ s7a z 
oM/r//o JoA/M//;<?///ac'//'o pr;A:a- 
za/a posebae zaač;7ao.^a' A;//ze- 
ČA:;7/ /;/.s v Karava//A:aA, /ore/ 
.s vo/evrsrae ar/?;7eA:fare, A/; /o 
/e /noč nap/ .samo na ;'až- 
n/7/ /n .severn/7/ po//oč//A 
karavan/:.

Z Ja/ /e /z.s7a /aJ/ Arnpga 
Af/nečAre A/Ye v Karava//AaA. 
V n/e; .s/a av/or/a oAJc/a/a 
.s/avh/zo JeJzicz/zo Arz/zovjA/zA 
A/zzcZz/ poJ ATpo, A/o/o/n, 
Ko.szz/o, OA/T/e/n, Trz.s/ov- 
sAz/zz Aforž/če/n /n Peco. Gre 
/ore/ za Je/ o A Je/a ve oA.sež- 
nega poJroč/a, A: a/e rega Jo/- 
z/na prebega 700 Ac/7o/neArov. Pr/mer s/ar/h /zzs /z Anj/ge; Leršn/akova h/ša vS/ovezi/em P/a/berAo.

Kmečke hiše v Karavankah
Pri nastajanju knjige je 

sodeloval fotograf Edvard 
Primožič, risbe so izdelali 
arhitekt Gregor Mak, Maru
ša Rupert in Marko Zukatto 
ter avtor Primožič. Tako so 
ustvarili neprecenljivo gra
divo ljudske arhitekture. To 
je še posebej pomembno za 
severno področje Karavank,

/Iv/or Tone Cevc

kjer ležijo vasi s pretežno slo
venskim značajem.

Knjiga je kljub visoki stro
kovnosti pisana poljudno
znanstveno in zato razumljiva 
širokemu krogu bralcev. 
Zanimiva je tudi zaradi števil
nih slikovnih ilustracij, ki pri
kazujejo slovenske domačije 
in s tem tudi izročilo preteklo-

/4 v/or /gnac Pr/mož/č

sti o življenju naših ljudi, ki so 
ustvarili stavbno arhitekturo 
presenetljivo visoke kulturne 
stopnje, kakršne v gorskih 
naseljih drugih področij ni 
zapaziti.

V uvodu je Tone Cevc med 
drugim zapisal, da je misel o 
monografski predstavitvi 
kmečke stavbne dediščine 
Karavank zorela več let. 
Pobudnik zamišljenega orisa 
je bil domačin, arhitekt Gre
gor Mak, ki je potrebo ute
meljeval s tem, da so Sele še 
skoraj popolnoma slovenska 
hribovska vas, ki z zaselki 
Šajda, Borovnica, Srednji in 
Zgornji Kot ter Bajdiše varu
jejo izjemno stavbno dedišči
no, vredno samostojne obde
lave še zlasti zato, ker stavbe 
ob drugih kulturnih elemen
tih prepričljivo naglašajo 
identiteto kraja. Tako je 
sprva prišlo do prikaza doku
mentacije, kije sedaj na ogled 
kot trajna razstava v poseb
nem prostoru občine v Selah, 
potem pa do uresničitve raz

širjenega projekta, ki ga 
zajema pričujoča knjiga. Kot 
že rečeno, gre pri tem za prvo 
knjižni prikaz kmečke arhi
tekture Karavank.

Da je prišlo do izdaje te 
pomembne knjige, so veliko 
pripomogli nekateri posame
zniki, razne inštitucije in 
podjetja.

Za pripravo in izdajo 
knjige sta poskrbela Založba 
Drava v Celovcu in Založni
štvo tržaškega tiska v Trstu, 
natisnila pa jo je Tiskarna 
ljudske pravice v Ljubljani. 
Knjiga Kmečke hiše v Kara
vankah je vezana v platno, 
ima 252 strani, pri čemer je 
treba posebej omeniti šte
vilne barvne in druge ilustra
cije, zato je primerna tudi za 
darilo vsem, ki se čutijo pove
zane z naselji, ki jih avtorji v 
knjigi opisujejo. Cena za 
izvod znaša 358 šilingov, 
naprodaj pa je v knjigarni 
„Naša knjiga" v Celovcu.

A.K.

MENJAVA DENARJA (VALUTE) dne 27.1.1989

dobite (šii.) piačate (šit.)
za 1 ameriški doiar $ 12,70 13,30
za 1 angieški funt 22,40 23,60
za 100 franc, frankov f 201,50 211,50
za 100 itat. iir Lit 0,93 0,98
za 100 dinarjev DiN 0,14 0,22
za 100švic. frankov sfr 816,50 836,50
za 100 hoiand. guidnov Ufi 614,50 630,50
za 100 nemških mark DM 694,30 711,30

Posredujeta: Posojilnica-Bank
Zveza-Bank, Celovec

1 6 )6 20 37 38 (28) XIX XIX X12 HX
Joker:829256 b.j. Stava:0:0,2:l,2:2, 1:1 b.j.

Izdajatelj in založnik: Zveza slovenskih organizacij 
na Koroškem. 9020 Celovec. Tarviser StraBe 16. 

L L ! ! K/ Uredništvo in uprava: 9020 Celovec. Tarviser
T JLzkJ JL iHnV straBe 16. tel. (0 463) 51 43 00-30/31/32/33/34. 

teleks 42 20 86 ZSO. Glavni urednik: Ivan P. Lukan; urednika: Andrej Kokot, 
Andrej Mohar. Tisk: Založniška in tiskarska družba z o. j. Drava. Celovec. Oglasi: 
1/1 stran 12.000 avstr, šilingov, za Jugoslavijo 3,600.000 dinarjev.

Zvezna gimnazija za Siovence v Ceiovcu

Objava
Zvezna gimnazija za Slovence v Celovcu sporoča:

1. Po posebnem odloku Zveznega ministrstva za pouk, 
umetnost in šport naj starši svoje otroke, za katere želijo, da 
bodo v šolskem letu 1989/90 obiskovali gimnazijo, prijavijo 
takoj po končanem prvem semestru tega šolskega leta, v času 
od 6. do 28. 2. 1989, ravnateljstvu Zvezne gimnazije za Slo
vence v Celovcu. Uradne ure so vsak dan od 7.30 do 16.00, ob 
petkih do 13.00. Ob prijavi za sprejem je treba ravnateljstvu 
predložiti spričevalo prvega semestra 4. razreda ljudske šole, 
rojstni list in dokaz o avstrijskem državljanstvu.

2. Učenci bodo morali opravljati sprejemne izpite le v 
izjemnih primerih, in sicer iz slovenščine, nemščine in mate
matike. Odločilno bo letno spričevalo. Termin za sprejemne 
izpite: sreda, 5. julija 1989.

3. Konec maja 1989 bo vodstvo ljudske šole javilo gimnaziji 
učni uspeh učencev, ki soseprijaviliza vstop v gimnazijo. Nato 
bo ravnateljstvo gimnazije starše pravočasno obvestilo o spre
jemu učenca oz. o potrebi prijave k sprejemnemu izpitu.

4. Zakasnele prijave bodo v izjemnih primerih možne s 
posebnim dovoljenjem Deželnega šolskega sveta.

5. Za vstop v višje razrede veljajo podobna pravila. V tem 
primeru je priporočljiv razgovor z ravnateljem. V gimnazijo je 
možen tudi prestop iz glavne šole.

Prijave za sprejem v gimnazijo lahko opravite osebno v šol
ski pisarni ali pa se obrnete pismeno na naslov: Zvezna gimna
zija za Slovence, Prof.-Janežič-Pl. l,9020Klagenfurt/Celovec.

ravnatelj: dr. Reginald Vospernik 1. r.

Razširjena
ponudba

S pričetkom prihodnjega 
šolskega leta 1989/90 bo 
imela mladina slovenskih 
družin na Koroškem nove 
dvojezične izobraževalne 
možnosti v izobraževalni 
ustanovi zavoda šolskih 
sester v Šentpetru pri Šen
tjakobu v Rožu.

Za prihodnje šolsko leto 
se namreč, tako dekleta kot 
fantje, že lahko vpišejo v 1. 
razred dvojezične petletne 
Višje šole za gospodarske 
poklice, ki se po opravlje
nem 5. razredu konča z 
maturo.

S tem bo višja stopnja 
poklicne izobrazbe deklet in 
fantov naših slovenskih dru
žin izenačena z izobrazbo na 
šolah z nemškim jezikom, 
vendar z izdatno prednostjo 
dvojezičnosti, ki je danes 
pomemben faktor v prizade
vanju za zaposlitev. Tako se 
naši mladini odpirajo nova 
pota poklicnega udejstvova
nja in neposrednega študija 
na akademijah in univerzah.

Seveda pa v zavodu še 
ostaja možnost izobraževa
nja fantov in deklet s skrom
nejšimi ambicijami in želja
mi, ki jim matura ni doseglji
va, odnosno je ne potrebuje
jo.

V zavodu so namreč tre
nutno na izbiro kar 3 izobra
ževalne možnosti: Na vseh 
tipih je pouk dvojezičen:

- Enoletna gospodinjska 
šola, ki šteje za 9. šolsko 
leto, in je priporočljiva 
vsem, ki so se odločili za 
vstop v poklicno življenje.

- Triletna Strokovna šola 
za gospodarske poklice, ki 
nudi usposobljenost za 
zaposlitev v raznih poklicih 
in za nadaljnji posredni štu
dij.

- Petletna VIŠJA ŠOLA 
ZA GOSPODARSKE PO
KLICE, ki bo usposobljala 
za zaposlitev v raznih pokli
cih, ki zahtevajo maturo in 
omogočala neposredni štu
dij na akademijah in univer
zi.

Za vsako izmed teh treh 
možnosti se lahko odločijo 
vsi, ki so končali 8-letno šol
sko obveznost in imajo smi
sel in tudi predznan/e slo
venščine, z razliko, da je za 
sprejem v 1. razred Višje 
šole za gospodarske poklice 
in za 1. razred Srednje (tri
letne) strokovne šole za 
gospodarske poklice potre
ben sprejemni izpit, vpis v 
enoletno gospodinjsko šolo 
pa je možen brez izpita.

Za dekleta je šoli v 
zavodu priključen sodobno 
urejen dom (internat). Vod
stvo zavoda, ki je privatna 
katoliška ustanova, se priza
deva, da omogoča mladini 
na pot v življenje poleg 
temeljite strokovne izobra
zbe tudi neizmerno boga
stvo možnosti spoznavanja 
in dozorevanja ob življen- 
skih in duhovnih vrednotah.

Učenke in učenci so 
deležni enake državne pod
pore in enakih olajšav kot 
učenci na vseh drugih šolah.

Podrobnejše informacije 
prejmete pri vodstvu šole.



Upi, pričakovanja in prognoze

Kaj bo prinese! Vai!?
Avstrijski tekmovalci si 

od svetovnega prvenstva v 
Vaiiu mnogo obetajo. Še 
več pa njihovi menagerji in 
tovarne smuči, ki izvajajo 
strahoten pritisk na tekmo
valce. Prav tako je s tekmo- 
vaici drugih držav.

Če samo pomislimo, da v 
Avstriji samo za smučarsko 
reprezentanco porabijo 
vsako leto 150 milijonov 
šilingov - in to v glavnem iz 
davkov - se človek zamisli: 
ali se vse to snloh splača

Po drugi strani pa je 
upravičeno, da povprečen 
Avstrijec - za ta denar - pri
čakuje vsaj kako odličje. Se 
bo njegova želja uresničila? 
Po kombinacijskem žen
skem slalomu lahko na vsak 
način upamo, saj imata 
Anita Wachter in Petra 
Kronberger lepe možnosti 
za odličje. Pa sicer? Lahko 
pa se zgodi, kot se je na 
olimpijskih igrah v Saraje
vu, da Avstrija ne bo osvo
jila nobene zlate...

SLOVENSKE

VESTNIK
ŠPORT
* nogomet
# sankanje
# smučanje
* šah

Tekma z NDR še!e 20. maja
Avstrijska nogometna 

reprezentanca, ki se bori 
za kvalifikacijo za sve
tovno prvenstvo, bi morala 
igrati z Nemško demokra
tično republiko prvotno 
17. maja. Na željo vzhod
nonemške nogometne 
zveze pa so termin presta-

Osojnik prvak
Sankarji SŠK Obir so 

izredno uspešno tekmovali 
na avstrijskem prvenstvu 
ASKO. V tekmovanju s 
športnimi sankami je Fridi 
Osojnik postal prvak, Vili 
Uršič pa je zasedel 3. 
mesto. V dvojici pa sta 
omenjena tekmovalca 
odnesla bronasto kolajno. 
Tudi Hanzi Smrtnik je bil 
uspešen v skupini s tekmo
valnimi sankami, saj je bil 
deveti - to pa le z majhnim 
zaostankom za svetovnim 
prvakom Gerhardom Pil- 
zom in tekmovalci iz SZ in 
Kanade. Adi Miklau pa je 
pri mladincih zasedel 9. 
mesto.

a
s:
zmagali!

Šahisti Slovenske špor
tne zveze/Cartrans 1 so v 
prvi tekmi po novem letu v 
spodnji ligi-vzhod preprič
ljivo zmagali. V Frant- 
schachu v Labotski dolini 
so slavili s 5,5 : 2,5 in si na 
ta način zagotovili mesto v 
zgornji polovici lestvice. 
Zmagali so Silvij Kovač, 
Alojz Gallob, Herbert 
Rulitz in Xhelal Floti, 
remizirali pa so Gorazd 
Živkovič, ravnatelj fvko 
Ferm ter vodja ekipe. 
Naslednji nasprotnik je 
vodeči na lestvici Wolf- 
sberg I, ki je v tem kolu 
premagal moštvo iz Šen- 
tandraža kar s 7 : L

vili na 20. maj, igrali pa 
bodo, kot domenjeno, v 
Leipzigu. Ta časovna spre
memba ima posledice 
seveda tudi na že določen 
razpored tekem v avstrij
skem nogometnem prven
stvu, saj morajo 10. kolo 
preložiti.

Dunja Jamnig 
se je izkazala

Kot smo že poročali, sta 
bili Dunja Jamnig in Sil
vana Oraže, smučarki ŠD 
Šentjanž, vključeni v koro
ški izbor za vseavstrijsko 
tekmovanje naraščajni
kov. Seveda pa je bilo to 
povezano tudi z intenziv
nimi pripravami, ki pa se 
jih je lahko udeležila le 
Dunja Jamnig, Silvana 
Oraže pa je hudo zbolela in 
ni tekmovala v GrieB am 
Brenner. Zato pa se je 
tembolj izkazala Dunja 
Jamnig: v veleslalomu je 
bila četrta (najboljša Koro
šica), v slalomu pa osma 
(druga najboljša s Koro
ške). S tema dvema rezul
tatoma je bila Dunja tudi 
najboljša koroška tekmo
valka v kombinaciji in seje 
v vseavstrijskem vrhu v 
svojem letniku uvrstila na 
5. mesto. Dunji iskreno 
čestitamo, Silvani pa 
želimo skorajšnje zdravje!

Čakanje na 
dovoLjenje

Kot so se funkcionarji in 
tekmovalci SŠK Obir z 
vnemo lotili priprav za 
deželno sankaško prven
stvo, imajo sedaj tudi 
veliko smole. Snega ni, 
tako zdaj gfozi celo odpo
ved prvenstva. Odločitev 
bo sprejeta menda v pone
deljek zvečer, ko si bodo 
strokovnjaki sankarske 
zveze ogledali tudi 
pomožno stezo za Rastoč- 
nikom.

Po kombinacijskem s/a/omu na izg/ednih mestih; Kapusa Pušnik (7.) in Mateja Svet (3.).

Pogovor s Filipom Gartner jem:
Kreator avstrijskih uspehov

Med trenerji se je na koncu nujboij veseiii A/es, Fiiip je 
hi/ za spoznanje manj nasmejan. A/eša pa je pot k vese/ju 
strasira/prav Fi/ip, naredi/ je še eden podvig, potem pa je 
kar po bratsko razreši/ zadevo. Govorimo seveda o bra
tih Gartner, trenerjema svetovnega s/ovesa in avto/jema 
jagos/ovanskih in sedaj tadi norveških in avstrijskih a/p- 
skih smučarskih uspehov.

Če malo brskamo po spo
minu, vidimo brata Gartner 
na letni smučarski skupščini v 
Radencih, ko sta jugoslovan
sko smučarsko javnost prese
netila z najavo odstopa z 
mesta trenerjev jugoslovan
ske alpske smučarske repre
zentance. Njun odstop so 
morali na hitro sprejeti, Aleš 
Gartner je zatem postal tre
ner Kanadčank, Filip pa je 
odšel k norveški smučarski 
reprezentanci. Pred pričet
kom letošnjega svetovnega 
pokala v alpskem smučanju 
pa je prišla nova vest o teh 
dveh trenerjih: Filip Gartner 
je postal prvi trener Avstrij
cev, Aleš pa je prišel na Fili
povo mesto k norveški repre
zentanci. Povzemamo inter
vju s Filipom Gartnerjem, ki 
ga je objavila mariborska 
revija 7D.

- Avstrijce je priče! učiti smu
čanja Jugos!ovan, to se s!iši 
dokaj nenavadno. Kako to, 
da ste v bogati izbiri trenerjev 
prav vi priš!i med eiito sve
tovne smučarske vetesite?

Filip Gartner: „S sedanjo 
avstrijsko ekipo smo skupaj 
delali že več let. Tako s tre
nerji kot s tekmovalci. Dobro 
smo se poznali. Verjetno so 
videli, kako smo mi že pred 
leti delali z Jugoslovani, naša 
organiziranost je bila zelo 
velika in podobno organizaci
jo so si želeli tudi sami. Zatem 
so spremljali moje delo z Nor
vežani in letos so Avstrijci 
precej menjavali svojo vod
stveno garnituro. Pumm, kije 
bil prej na mojem mestu in je 
sedaj šef avstrijske reprezen
tance, se je odločil zame, za 
resnejšega, malo starejšega 
človeka, ki ima med smučar
skimi individualisti več mož
nosti, kot njegovi mlajši tre
nerji. Na začetku ponudbe 
nisem jemal resno. Še danes 
mi ni prav jasno, kako se 
lahko Jugoslovan pojavi v 
takšni reprezentanci.

Kasneje je bil moj pogoj, da 
me vsi, s katerimi bom delal, 
od tekmovalcev prek maser
jev do drugih trenerjev, sprej
mejo brez zadržkov. Brez 
tega, da so vsi za to, da z njimi 
delam, ni možnosti za uspe
he. In tudi Aleš si je želel 
menjave, ponovno je želel 
med smučarje. Ponudila se je 
možnost. Norveških fantov 
nikakor nisem želel pustiti 
brez ustrezne zamenjave. Na 
koncu smo se zmenili tako, da 
je bil volk sit in koza cela, jaz 
sem pri Avstrijcih, brat pa pri 
Norvežanih. Vem, da bo Aleš 
nadaljeval z uspehi."

Avstrijci:
najmanj

stopničko
- Avstrijska javnost zahteva 
več od drugega mesta. Vzgo
jiti bi bito potrebno smučarja, 
ki bo enakovreden Tombi, 
Zurbriggnu in sedaj tudi 
GirardeHiju.

Filip Gartner: „Avstrijci s 
to ekipo že imajo velike uspe
he. Spomnimo se samo 
Schladminga, kjer so pobrali 
prva štiri mesta. V vsaki 
tekmi si želijo najmanj stopni
čko, če že ne zmage. Že na 
začetku leta sem jim rekel, da 
bo to precej težko, predvsem 
v slalomu. Konkurenca bo 
vedno hujša, prihajajo nova 
imena. Čeprav se sliši nena
vadno, Avstrijcem danes 
manjka še precej znanja in 
smučarske tehnike. Verjetno 
drži, da je avstrijska ekipa 
odlična, a brez pravega šam
piona. V tem trenutku v njej 
ne vidim smučarja, kot je bil 
nekoč Stenmark in kot sta 
danes Tomba in Girardelli. 
Poleg izrednega smučarskega 
znanja je za kaj takega 
potrebna tudi glava. Premalo 
časa sem še v avstrijski ekipi, 
da bi lahko trdil, da je nekdo

sposoben za kaj takega, ozi
roma da je možno iz kakega 
smučarja narediti „večnega 
zmagovalca". Ko sem prišel v 
ekipo, sem mislil, da o njih 
veliko vem, sedaj pa spozna
vam, da bom moral rešiti še 
precej neznank. Trenutno še 
zbiram informacije o smučar
jih v moji ekipi. To so le sred- 
njeevropejci, ki se z izdela
nimi športniki, kot so to na 
primer Skandinavci, ne 
morejo primerjati. Imel bom 
še dosti dela. Mentaliteti 
Avstrijcev in Jugoslovanov, 
seveda smučarski, se bistveno 
razlikujeta. V jugoslovanski 
ekipi so bili takrat izjemni 
smučarji, povprečni in tudi 
taki z manj znanja, pa še po 
letih so se precej razlikovali, 
tega pa v avstrijski ekipi 
danes ni. To je ena generaci
ja, po rezultatih in znanju so 
tudi precej izenačeni in vse to 
so pomembne razlike.

Jugoslovanski smučarski 
asi so se pos!ovi!i in sedaj je 
že jasno, da vsaj v moški a!p- 
ski smučarski ekipi ni dovo!j 
nadarjenih ndadih smučar
jev, ki bi !ahko že ta čas nada
ljevati z jugostovanskimi 
smučarskimi uspehi. Menite, 
da !ahko tudi vam pripišejo 
de! krivde za sedanje neuspe
he?

Filip Garnter: „To, kar se 
dogaja v jugoslovanski smu
čarski reprezentanci, je 
navadna menjava generacij. 
Spomnite se samo Franco
zov. Menili smo, da v tej smu
čarski velesili proizvodnje 
dobrih smučarjev sploh ne 
morejo ustaviti. Pa se je zgo
dilo prav to. Mi nismo delali s 
premalo reprezentanti, prej 
obratno. Na škodo Franka 
Strela, Križaja in Kuralta smo 
imeli v ekipi še nekaj mlajših 
samo zato, ker smo vedeli, da 
bo menjava generacije težka 
in morda tudi usodna. Po
izkusili smo vse, ali je bilo 
naše delo najboljše ali ne, 
morajo povedati strokovnja
ki, ki so sedaj v jugoslovanski 
ekipi. Po nekaj slabših rezul
tatih si že predstavljamo vse 
skupaj kot tragedijo, to pa je 
v tej brutalni konkurenci, ki 
vlada predvsem v svetovnem 
slalomu, nekaj povsem nor
malnega, človeškega."


